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Vážení spoluobčané, 
nezadržitelně se blíží jaro, a proto bychom toto číslo Malínských 
novin rádi zaměřili na zeleň v obci. Zeleň je pro nás všechny vel-
mi důležitá, má nezpochybnitelný estetický a hygienický význam. 
Vegetace působí jako přirozený filtr škodlivých látek v ovzduší. 
Stromy zachycují především jedovatý přízemní ozón a jemný po-
létavý prach, který na sebe váže řadu toxických látek, dále oxidy 
síry a dusíku, oxid uhelnatý a další látky. Stromy zvlhčují vzduch 
a zlepšují tím jeho kvalitu z hlediska lidského zdraví (to je důležité 
zejména pro astmatiky). 
Některé dřeviny do svého okolí uvolňují silice, které hubí nebez-
pečné choroboplodné zárodky. V zimě brání stromy vysázené v 
blízkosti budov jejich vysokým tepelným ztrátám, neboť zmírňují 
proudění studeného vzduchu. V létě naopak vegetace ochlazu-
je své okolí lépe a efektivněji než veškerá klimatizační zařízení. 
Vzrostlý strom také vyrobí takové množství kyslíku, že by teore-
ticky pokrylo potřebu kyslíku k dýchání nejméně deseti lidí.
Tolik tedy něco z teorie. V dalších článcích se můžete dozvědět 
konkrétní názory, plány a návrhy, jak dále se zelení v Novém Ma-
líně.
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K 31.12.2010 bylo v naší obci trvale hlá-
šeno 3135 obyvatel, z toho 2952 obyvatel 
v Novém Malíně a 183 obyvatel v Mlado-
ňově.

V roce 2010 se narodilo 29 dětí 
– 16 děvčat  a 13 chlapců:

Vendula Varišková, Barbora Smékalová, 
Kateřina Procházková, Filip Doležel, Jakub 
Uhlíř, Filip Veselý, Kristýna Křížová, Radim 
Krystyník, Eliška Jelínková, Julie Příhodo-
vá, Daniel Janza, Eva Marie Eichler, Eliška 
Vašendová, Tomáš Potočka, Adam Všetý-
ček, Vojtěch  Kechrt, Alexandra Krystková, 
Eliška Brejchová, Nikola Soklová, Lukáš 
Vítek, Sebastian Janda, Veronika Vařeková, 
Zdeňka Gábová, Eliška Sedláčková, Tadeáš 
Axmann, Klára Hulíková, Ondřej Prokop, 
Eliška Hudosová, Václav Pustějovský 

V roce 2010 zemřelo 33 lidí 
– 22 žen a 11 mužů :

Libuše Cásková (Mladoňov) – 82 let, Ja-
roslav Stuchlý  – 62 let, Františka Vašato-
vá – 90 let, Josef Ostravský – 76 let, Marie 
Zlatnická – 85 let, Zdeněk Krobot – 72 let, 
Zdenka Hegerová – 86 let, Veronika Valíč-
ková – 83 let, Jiří Dostál – 72 let, Eliška Jan-
derková – 73 let, František Krobot – 89 let, 
Libuše Šotolová - 79 let, Vlasta Jašková – 84 
let, Anežka Krakovská – 65 let, Magdalena 
Dvořáková – 82 let, Zdenka Rýznarová – 77 
let, Pavel Vočka – 61 let, Aloisie Blechtová – 
65 let, Dana Bočánová – 48 let, Emilie Mo-
rávková – 82 let, Alois Ondráček – 88 let, 
Jan Vyhlídal – 81 let, Marie Švecová – 89 
let, Žofie Pekárková – 87 let, Petr Berka – 51 
let, Růžena Velleková – 70 let, Radek Tomá-
šek – 39 let, Alena Hejlová – 74 let, Marie 
Kobzová – 94 let, Ludmila Čmakalová – 84 
let, Josef Ospálek – 69 let, Štěpánka Kušová 
– 76 let, Anna Činková – 91 let.
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Vážení spoluobčané,

rád bych vám předal informace o svozech plastů, které 
proběhly v lednu a únoru 2011. Bylo svezeno: v lednu 
- 914 pytlů a 2,16 tun, v únoru - 870 pytlů a 2 tuny 
(3 kontejnery, každý s objemem 40 m3). Pro porovná-
ní uvádím: při prvním svozu (v listopadu 2010) bylo 
svezeno 573 pytlů a 1,23 tuny (2 kontejnery, každý s 
objemem 40 m3). 

Veškeré naše počínání v oblasti odpadů je vedeno 
především snahou o to zvýšit váš komfort při odvozu 
odpadů a také docílit co nejvyššího využití suroviny.  
Stejně tak je však důležité i ekonomické hledisko, které 
svým chováním můžete výrazně ovlivnit. Ptáte se jak? 

Často se objevují pytle naplněné jen z jedné poloviny, 
popřípadě i méně než z poloviny. Zkuste se zamyslet, 
jestli je nutné takto naplněný pytel vytahovat. Prosím, 
vždy PET láhve sešlápněte, a pokud máte poloprázdný 
pytel s plasty nevytahujte jej. Doplňte ho a vytáhněte 
až při dalším svozu. Možná se vám moje poznámky 
zdají zbytečné, ale často se vyskytují pytle, ve kterých 
je třeba jen 5 nesešlápnutých PET lahví. Je třeba si uvě-
domit, že každý pytel stojí obec peníze. Kromě ceny 
za pytel obec platí i za čas svozové posádky strávený 
manipulací. Pokud svozová posádka musí nakládat 
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i poloprázdné pytle, tak zbytečně za tento čas platíme. Od 
příštího svozu již tedy budou předávány prázdné pytle pou-
ze za plný. 

V obci se nacházejí místa, kde jsou shromažďovány pytle 
od více nemovitostí. Například ve vyústění slepých, či úz-
kých uliček. V těchto místech byly prázdné pytle dány na 
jedno místo. Bohužel na ty, kteří na místo přišli poslední, již 
žádné pytle nezbyly. Prosím, vezměte si vždy pouze takové 
množství prázdných pytlů, jaké jste naplnili a zbytek nechej-
te ostatním. 

Všem, kteří třídí a využívají nový systém svozu odpadů, ve-
lice děkuji. Třídit má totiž smysl nejen z ekologického, ale 
i finančního hlediska. Za vytříděné odpady dostane obec 
zaplaceno od společnosti EKO-KOM, která ze zákona plní 
povinnosti zpětného odběru obalového materiálu (vytřídě-
ných surovin). Například za vytříděné plastové obaly dostane 
obec kolem 7000 - 8000 Kč/tunu (za sklo, papír a kompozitní 
obaly jsou sazby výrazně nižší). Tyto příjmy se mohou využít 
pouze na odpadové hospodářství (nákup nádob, vybudování 
sběrných míst apod.). Dalším příjmem, bohužel posledním, 
je příjem od společnosti ECOPAK, za vytříděný papír. Tyto 
příjmy jsou jediné, které obec za odpady má. Všechno ostat-
ní jsou již jen platby (doprava, manipulace, dotřídění, sklád-
kovné). Je třeba si uvědomit, že odpad, který vytřídíme, ne-
skončí na skládce, a že za netříděný komunální odpad pouze 
platíme. Jen skládkovné činí kolem 1300 Kč/tunu. 

Díky velkému množství námi vytří-
děných odpadů je příjem obce kolem 
350 tisíc korun za rok. Tento příjem 
je i jedním z důvodů, proč nedochází 
v Novém Malíně ke zdražování pla-
teb za odpady. Třídění odpadů má 
tedy dopad na každého z nás. Čím 
více vytřídíme, tím méně zaplatíme 
za uložení odpadů na skládce. 
Proto opět opakuji: naším prvořadým 
cílem by tedy mělo být především 
snižování množství produkovaného 

odpadu, a pokud 
nám již vznikne, 
tak jeho třídění a 
následné předání k 
využití.
 
Dle množství sesbí-
raných plastů po-
važuji nový systém 
za úspěšný a ještě 
jednou děkuji vám 
všem, kteří jej vyu-
žíváte.  �����-���B��'%���
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V únoru 2008 byla podána žádost o dotaci na akci: 
Revitalizační opatření v k.ú. Nový Malín – Poldr č. 
6, u Státního fondu životního prostředí. Cílem bylo 
vybudovat retenční nádrž, která příznivě ovlivní od-
tokové poměry a bude eliminovat negativní činnost 
záplav, povede k rozvoji biologické diverzity a zvý-
šení retenční schopnosti krajiny. Navržená úprava 
byla připravena tak, aby dobře plnila krajinotvornou 
funkci a došlo k obnově ekologické funkce vodních 
toků. Dotace na tuto akci byla úspěšná a obec Nový 
Malín obdržela v červnu 2009 smlouvu o poskytnutí 
podpory. V srpnu 2009 byla zahájena samotná reali-
zace projektu v lokalitě Vychodilovo pole pod silnicí 
č. II/446 Šumperk – Hrabišín, která byla dokončena 
v 2. polovině roku 2010. Tato realizace probíhala za 

velmi těžkých podmínek, které byly způsobeny nepříznivým 
počasím v 1. polovině roku 2010, častými a vytrvalými dešti 
až do konce května 2010, které téměř znemožňovaly přístup k 
provádění realizace tohoto projektu. Právě tehdy však již Poldr 
č. 6  začal plnit svou funkci při zadržování vody v době příva-
lových dešťů.
Celkové uznatelné náklady na akci činily 2 291 737 Kč, příspě-
vek z fondu EU 1 947 976,45 Kč (85 %), příspěvek SFŽP ČR 
114 586,85 Kč (5 %) a příspěvek Obce Nový Malín 229 173,7 
Kč (10 %). Nezpůsobilé výdaje ve výši 192 553,- Kč hradila 
Obec Nový Malín taktéž z vlastních finančních prostředků.
Nyní, v roce 2011, je již tato dotace finančně a administrativně 
ukončena. Je již pátou dotací z EU (vedle dostavby Základní 
školy, cyklistické stezky, stavby Nový Malín – II. etapy, hřiště 
Hrabišínská a  zateplení III. MŠ), která se dostala do fáze 5-ti 
leté udržitelnosti projektu, na něž se vztahuje monitoring.
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Připomínáme občanům, že se vybírají poplatky za psy 
na rok 2011. Poplatník platí za každého psa staršího 3 
měsíců. Termín splatnosti je 31. 3. běžného roku. 
Pokud poplatník psa již z jakéhokoliv důvodu nemá, 
musí tuto skutečnost oznámit písemně na předepsaném 
tiskopise na OÚ Nový Malín. Tiskopis je k dispozici ke 
stažení také na www.novymalin.cz – ostatní – tiskopisy 
ke stažení.

Od 1.1.2011 činí výše poplatků  120,- Kč za prvního psa 
a 168,- Kč za každého dalšího psa.

Žádáme občany, aby důsledně dodržovali stanovený 
termín k zaplacení tohoto poplatku. Nebudou-li poplat-
ky zaplaceny včas, obecní úřad vyměří poplatek plateb-
ním výměrem, který může navýšit až na trojnásobek 
poplatku. 
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Zastupitelstvo obce Nový Malín vyhlašuje 
grantové řízení na poskytování příspěvků na 
aktivity určené pro občany Nového Malína 

v roce 2011

1) Účel podpory:
$� pořádání aktivit se sportovní, kulturní, zdravotně-

sociální nebo jinou veřejně prospěšnou náplní pro 
občany Nového Malína

2) Kdo může žádat:
$� právnická nebo fyzická osoba se sídlem (bydlištěm) 

v Novém Malíně
$� právnická osoba, jejíž organizační složka má sídlo 

v Novém Malíně
$� žadatel musí mít ke dni žádosti o příspěvek vyrovnány 

veškeré finanční závazky vůči Obci Nový Malín

3) Jakým způsobem se žádá:
$� na speciálním formuláři, který je k dispozici na    

www.novymalin.cz a na obecním úřadě 
$� neúplně vyplněné žádosti mohou být vyřazeny 

z dalšího posuzování 

4) Termín podávání žádostí:
$� od 1. ledna 2011 do 8. dubna 2011 do 12,00 hod. 

na Obecní úřad Nový Malín, Nový Malín 240, 788 03
$� zveřejněný termín a hodina uzávěrky přijímání 

žádostí jsou závazné. Později doručené žádosti budou 
vyřazeny z dalšího posuzování

5) Posuzování a schvalování žádostí:
$� žádosti posuzuje grantová komise a schvaluje 

zastupitelstvo, příp. rada obce Nový Malín  

6) Kontrola čerpání poskytnutých příspěvků
$� žadatel předloží závěrečné vyúčtování příspěvku a 

závěrečnou zprávu o realizaci nejpozději do 31. 1. 
2012. V případě, že žadatel nevede účetnictví, předloží 
čestné prohlášení o využití finančního příspěvku

7) Další podmínky:
$� v případě, že žadatel nepožádá o finanční příspěvek 

ve vyhlášeném termínu, má možnost požádat během 
kalendářního roku, nejvýše však 1x. V tomto případě 
finanční příspěvek nemůže být vyšší než 5 000,-Kč

$� pořádané aktivity musí obsahovat propagaci obce – 
znak obce a text: “Akce je financována za podpory 
Obce Nový Malín“ 

$� na poskytnutí příspěvků není právní nárok

8) Bližší informace:
$� Obecní úřad Nový Malín, Miroslav Podhajský, tel. 

583 241 155, podhajsky@novymalin.cz

Jako každý rok proběhne v naší obci celá řada investič-
ních akcí. Některé se teprve připravují, jiné jsou před 
zahájením a další se již realizují. Prostřednictvím Malín-
ských novin vás budeme pravidelně informovat o prů-
běhu a pokračování jednotlivých akcí. Akce jsou zamě-
řeny nejen na výstavbu technické infrastruktury (voda, 
kanalizace apod.), ale významná část je cílena i k rozvoji 
občanské vybavenosti (zeleň, hřiště, služby atp.).      

Ve finále je výstavba nového pavilonu I. MŠ tak, aby byl 
pavilon pro 25 dětí otevřen v dubnu 2011. Tato akce je 
financována zcela z obecního rozpočtu a náklady na ni 
činí téměř 4 mil. Kč. 

Pokračuje rekonstrukce bývalé selské usedlosti č.p. 83 
a 332 na sběrný dvůr. Stavební práce probíhají tak, aby 
nemovitosti byly stavebně přichystány pro montáž tech-
nologií. V tomto měsíci bude vyhlášeno výběrové řízení 
(VŘ) na dodavatele technologií. Předpokládané otevření 
sběrného dvora je 1. 10. 2011. Celá akce je realizována s 
celkovými náklady 15 mil. Kč a i díky spolupráci s Pro-
vozní Nový Malín s.r.o. se na výstavbu sběrného dvora 
podařilo zajistit dotaci ve výši 11,5 mil. Kč.   

V letošním roce dokončíme výstavbu kanalizace v Mla-
doňově, která byla zahájena již v roce 2009. Díky této 
rozsáhlé akci bude celá obec napojena na čistírnu odpad-
ních vod, což výrazně přispěje ke zvýšení ochrany příro-
dy v této krásné součásti Nového Malína. Celkové nákla-
dy činí 9,762 mil. Kč a doposud se podařilo získat dotaci 
4,393 mil. O další 3,5 mil. je požádáno na Olomouckém 
kraji. 

Komplikovaná je situace s výstavbou čistírny odpadních 
vod. Na realizaci této zásadní akce s rozpočtem více než 
38 mil. jsme získali dotaci ve výši 23,29 mil. Kč. Kon-
kurenční firma dotační proces napadla tvrzením, že by 
v případě realizace projektu nemuselo být dodrženo pra-
vidlo „3E“ (pravidlo hospodárnosti, efektivnosti a účel-
nosti výdajů). Na základě tohoto nařčení byla implemen-
tace projektu pozastavena a v současné době probíhají 
jednání mezi obcí a MŽP o konkretizaci podnětu a mož-
nostech řešení problému. Souběžně probíhá příprava na 
vyhlášení VŘ na zpracovatele prováděcí dokumentace a 
dodavatele stavby.

Začátkem léta bude otevřena komunitní kompostárna. 
Na akci s celkovými náklady 2,499 mil. jsme zajistili do-
taci 2,179 mil. V únoru bylo vyhlášeno VŘ na dodavatele 
techniky.

S jarními měsíci bude zahájeno zateplování a výměna 
zdrojů vytápění bývalé ZŠ a fary v Mladoňově s celko-
vými náklady 6,4 mil. a dotací 4,28 mil. V současné době 
probíhá VŘ na dodavatele stavby.

S pokračující výstavbou v lokalitě Zajícovo pole dojde i 
k budování studny LV3 v jímacím území Zajícovo pole. 
Celkové náklady jsou 0,876 mil. a na Mze byla podána 
žádost o dotaci ve výši 0,57 mil. Kč.

D�����12�
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Jako každoročně se pod záštitou obce bude konat celá 
řada kulturních akcí (hody, pálení čarodějnic, adventní 
koncerty apod.). Na pořádání těchto organizačně velmi 
náročných akcí jsme podali žádost o dotaci na Olomouc-
ký kraj ve výši 105 tis. Kč.

Obec také aktivně spolupracuje při přípravě žádostí o do-
taci na MK, MAS Šumperský venkov a KÚ OK na dokon-
čení oprav střechy kostela Sv. Mikuláše v Mladoňově, 
opravu fasády věže kostela Narození Panny Marie v No-
vém Malíně a na činnost TJ Sokol a SDH Nový Malín. 

Na letošní rok se také podařilo zajistit dotaci na výstavbu 
malé vodní elektrárny. V plánu máme zpracovat pro-

jekty a požádat o dotaci na revitalizace zeleně v obci, 
výsadbu ovocné aleje na polní cestě od školy k letišti 
(blíže v dalších článcích tohoto vydání Malínských no-
vin), výstavbu rybníka směrem na Krásné, TI v lokalitě 
Zahradnictví a výstavbu či obnovu hřišť u I. MŠ, ZŠ, so-
kolovny. Rozbíhají se také práce na projektové přípravě 
revitalizace Kostelního náměstí.  

Akce realizované v předchozích letech jsou k nahléd-
nutí na www.novymalin.cz.

Mgr. Miroslav Podhajský

Posouzení  stavu  lipového stromořadí  v obci

Dne 15.2. 2011 bylo provedeno místní šetření v lipové 
aleji u školy.  Šetření  provedla  paní RNDr. Vágnerová z 
Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, zúčastnil se pan 
starosta Josef Minář a MUDr. Zuzana Čajková z komise 
životního prostředí.
 Jedná se o historickou dvouřadovou lipovou alej za-
loženou v roce 1905. V současné době je  alej neúplná, 
rozpadá se, asi polovina stromů již chybí. V průběhu po-
sledních cca 50 let byla alej opakovaně poškozována vý-
kopy kanalizace, vodovodních přípojek a kabelů. Na ztrá-
tu kořenů stromy reagují onemocněním a prosycháním 
korun. U několika lip byly pečlivou prohlídkou zjištěny 
známky infekce  (hniloby) kořenů.  Bylo shledáno, že oře-
zy  s odstraňováním silných kosterních větví byly prová-
děny v minulých letech hrubě neodborným způsobem.  
Asi u třetiny stromů byly nalezeny známky napadení dře-
vokaznou houbou.   Závěrem tedy bylo konstatováno, že 
zdravotní stav lip je v různé míře narušený a jejich další 
životnost  je zkrácená. Pokud by lípy rostly na okraji ves-
nice a byly průběžně odborně udržovány, jistě by ještě 
několik desetiletí  rostly dále.
Vzhledem k plánované výstavbě nové cesty a chodníku u 
školy - norma vyžaduje rozšíření na 6 metrů, dojde po-
chopitelně k dalšímu zhoršení životních podmínek lip. 
Jejich udržení v dobrém stavu (aby nepadaly suché větve) 
by již bylo velmi problematické a stěží  obhajitelné. Proto 
bylo doporučeno nechat vypracovat odborníky  nový sta-
vební projekt, v němž by byla výsadba nové aleje zakom-
ponována.  Celý tento záměr bude třeba předem kvalitně 
připravit s plným vědomím, že to bude znamenat velký 
zásah do ztvárnění prostoru pro mnoho generací.
Dále  proběhlo místní šetření v prostoru parčíku u koste-
la Nanebevzetí Panny Marie.

V  tomto prostoru se nacházejí pozůstatky sadovnických 
úprav z počátku století, pravděpodobně doplňované po 
osázení pomníku obětem války. V současné době se do-
chovaly vzrostlé  lípy po obvodu parčíku, zbylý prostor je 
udržován pouze kosením. Lípy vyžadují  odborné ošet-
ření, trávník je zapotřebí  obnovit a dořešit přístupový 
prostor ke kostelu, kde v současné době živelně parkují 
automobily a ničí trávník pojezdy.  Na ztvárnění  celého 
prostoru kolem kostela  s realizací vegetačních úprav je 
možné využít  dotací z tzv. Operačního programu život-
ního  prostředí, případně připojit k již zpracovávanému 
projektu obnovy centrální aleje procházející obcí.
Tolik k odbornému zhodnocení stromů  a návrhům, jak 
dále postupovat. 
Zjištěná skutečnost ukazuje, že stromům v minulosti ne-
byla věnována odpovídající péče. V případě lip u školy 
nezbývá než konstatovat, že člověk nese svůj podíl viny 
za jejich chátrání. Proto je nezbytné vhodně pečovat o 
stromy nově nasazené, aby mohly vzrůst a byly zdravé, 
potřebují péči  a životní prostor. Pokud jim to neposkyt-
neme, je možné, že naši potomci budou znát vesnické 
vzrostlé aleje jen z historických obrázků. Poděkují nám 
za to? Obzvláště lípy se dožívají velmi vysokého věku, 
100 let je pro ně standard, pokud ovšem mají vyhovu-
jící podmínky. Odborná pozornost těmto stromům a je-
jich bezprostřednímu okolí se musí stát součástí budoucí 
koncepce obce. Není možné například provádět výkopo-
vé práce libovolně, neboť to ničí jejich kořenové systémy. 
A právě ty jsou základem zdraví stromů.
Současně při stále sušších a úmorných létech člověk  při 
procházce vesnicí velmi ocení blahodárný stín, který 
stromy poskytují. Setkávám se také se stížnostmi občanů 
na  kvalitu ovzduší. Provoz na silnicích narůstá a prav-
děpodobně narůstat bude. Bude stoupat hluk, prašnost, 
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přibývat zplodin výfukových plynů. S tím nic nenadělá-
me, neboť auty jezdit nejspíš nepřestaneme. Co ale udělat 
můžeme již teď, je preventivní výsadba stromů, z nichž 
vzniknou aleje nebo zelené protihlukové stěny. Ty totiž 
pohlcují prach a CO2 a produkují nám kyslík! 
Je na místě se zamyslet, zda ochrana a sobecké zajišťo-
vání jen svých vlastních zájmů nedostávají člověka v ko-

nečném důsledku na slepou kolej. Vždyť  zeleň znamená 
zázemí pro naši existenci a je žádoucí naučit se péči, re-
spektu a lásce k ní. 
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OBECNÍ ZELEŇ

Jednou z důležitých oblastí, na kterou obec zaměřuje 
svou činnost je, že i péče o obecní zeleň, konkrétně její 
údržba a plánování rozvoje. 
Plánovaný rozvoj obce musí probíhat ruku v ruce s údrž-
bou a péčí o stávající zeleň. Na jedné straně stojí zájem 
obce o rozšiřování občanské vybavenosti, např. obecních 
cest, chodníků, ale i parků, hřišť apod. a na druhé určitá 
omezení plynoucí z historických souvislostí, jako jsou vy-
sázené stromy, aleje, položené inženýrské sítě apod. 
Zajisté mnozí z vás zaznamenali akce v předchozích le-
tech - nově vybudované a osázené zelené ostrůvky po-
dél cyklostezky, protierozní průlehy a sady v horní části 
či protipovodňové poldry především v jižní části obce 
atp. Na letošní rok jsme spojili síly s odborníky z AOPK 
v Olomouci a SOŠ v Šumperku a zahájili práce na pěti 
významných projektech, které zajisté pozitivně ovlivní 
vzhled naší obce.
V rámci ochrany občanů před jarními či přívalovými vo-
dami se připravuje výstavba rybníku na vodoteči v sever-
ní části obce směrem na Krásné. Díky této akci se nejen 
zvýší ochrana životů a majetku občanů, ale vznikne i vel-
mi zajímavá lokalita, která může sloužit k využití volné-
ho času. Mimo výsadbu stromů se počítá s vybudováním 
chodníčků, osazením lavečkami, občerstvením apod.
Další plánované aktivity se týkají přímo zeleně v obci. 
Nejeden z vás jistě ještě pamatuje javorovou alej podél 
hlavní silnice (její zbytky jsou stále patrné). Rádi bychom 
alej obnovili, bohužel však již ne v původní hustotě. Dů-
vodem je skutečnost, že v mnoha místech vedou inženýr-
ské sítě (plyn, voda, kanalizace, elektřina, telefonní kabely, 
veřejné osvětlení apod.). Přes toto výrazné omezení chce-
me vysázet 100 hlohů nebo jeřábů v alejovém kultivaru. 
Obec má také zpracovánu rozsáhlou a velmi podrob-
nou koncepci protierozních opatření, jejíž součástí jsou, 
mimo jiné i větrolamy. Jde v podstatě o aleje vyšších stro-
mů a jejich výsadba bude mít opět dvojí efekt – ochrana 
před větry a vybudování místa k procházkám či jinému 
trávení volného času. Jako první vysázíme ovocnou alej 
na bývalé obecní cestě na poli směrem od základní školy 
k letišti.
Nedílnou součástí péče o zeleň v obci je také údržba, příp. 
obnova starých a vzrostlých stromů. Zaměřili jsme se na 
lipové aleje u školy, okolo kostela a za vlakovým nádra-
žím a také na jednotlivé vzrostlé stromy v areálu základní 
školy. Na každý jednotlivý strom v těchto částech obce 
bude zpracován posudek, který jasně doporučí jak dále 
postupovat. Posudky jsou prozatím zpracovány na lípy 
u školy a u kostela. Posouzení aleje u školy konstatuje, že 

alej je neúplná, dynamicky se rozpadá, některé lípy jsou 
napadeny hnilobou kořenů, 1/3 stromů je napadena dře-
vokaznou houbou. Závěrem je doporučení stávající alej 
pokácet a obnovit ji tak, aby vyhovovala prostorovým a 
bezpečnostním nárokům dané lokality. U líp okolo kos-
tela Narození Panny Marie znalecký posudek doporučuje 
jejich odborné ošetření, včetně regenerace trávníku. Obec 
tento závěr vítá i proto, že se připravuje zásadní studie 
revitalizace Kostelního náměstí, která bude zasahovat od 
hospody Na Rychtě až ke kadeřnictví za kostelem. Závě-
ry posudku budou zahrnuty do této studie tak, aby bylo 
zachováno a obnoveno co nejvíce z přírodního bohatství 
v obci. Posudky na lípy u nádraží a jednotlivé stromy v 
areálu školy se v současné době zpracovávají.
Ve spolupráci se SOŠ v Šumperku připravujeme studii na 
úpravu prostorů okolo poldrů (pro pamětníky pod býva-
lou živočišnou výrobou). Zde je v plánu vycházková ob-
last s lavečkami a možná i naučnou stezkou či arboretem.  
Na všechny výše uvedené akce se pokoušíme zajistit fi-
nanční prostředky z dotačních zdrojů, především ze Stát-
ního fondu životního prostředí. Všechny akce jsou po-
chopitelně i součástí územního plánu, a to jak stávajícího, 
tak i nově připravovaného. 
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Topíme ohleduplně ?
V poslední době se množí stížnosti našich občanů na 
kvalitu ovzduší v Novém Malíně. Podle hustého dýmu a 
zápachu je možno usuzovat na spalování odpadů, pře-
devším plastů, v kamnech rodinných domů. Vždy platí 
– čím topíte, to dýcháte.  I když se pálení odpadů může 
jevit jako bezstarostná a rychlá forma jeho likvidace, v 
žádném případě tomu tak není. Pálením odpadního ma-
teriálu vytváříme množství  velmi jedovatých látek, které 
následně ohrožují  zdraví nás všech. 
Co tedy do kamen rozhodně nepatří?
1) Plasty – při jejich spalování vzniká nejvíce jedovatých 
látek. Například při spalová-
ní PVC  unikají sloučeniny 
jedovatého chloru a velice 
škodlivé dioxiny, které vy-
kazují rakovinotvorné účin-
ky. Spalováním polystyrenu 
vzniká jedovatý styren. Plas-
tové folie a PET lahve je sice 
možné spalováním rozložit 
až na oxid uhličitý a vodu, ale 
pouze ve specializovaných 
provozech, které vyvíjejí  vel-
mi vysokou teplotu. Při do-
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mácím spalování dochází  k neúplnému rozkladu a do 
ovzduší se dostanou polyaromatické uhlovodíky. V žád-
ném domácím topeništi se totiž nevytváří teploty dosta-
tečně vysoké, aby se toxické látky bezpečně zlikvidovaly.   
Plastové obaly a výrobky patří  j e d n o z n a č n ě  do 
kontejneru nebo pytle na plasty.  
2) Staré dřevo z demolice, rozbitý nábytek, chemicky 
ošetřené dřevo, dřevotříska, natřená prkna -  při spalová-
ní se uvolňují dioxiny a formaldehyd. Patří do sběrného 
dvora stejně jako staré koberce či nepoužitelné oblečení.
3) Rovněž spalování  nápojových kartonů z tetrapaku 
(obaly od mléka, džusů) produkuje  chlororganické látky 
a těžké kovy.
4) Celobarevné letáky a časopisy obsahují velké množství 
těžkých kovů z barev, které se uvolňují při spalování. Pa-
pír patří j e d n o z n a č n ě  do tříděného odpadu.
5) Zbytky rostlin - tráva, listí -  patří na kompost. Je to 
jejich praktičtější využití než pálení.
A jaké další látky znečišťují ovzduší při spalování odpa-
dů? Je to oxid siřičitý. Ten reaguje  se zeleným barvivem 
rostlin a narušuje fotosyntézu. Dále v  ovzduší reaguje s 
vodou a přeměňuje se na kyselinu siřičitou, která je pří-
činou kyselých dešťů. Čím méně kvalitní palivo, tím více 
kyselých dešťů.  Dalším produktem je polétavý prach,  
vzniká téměř výhradně lidskou činností – při spalovacích 
procesech, ale také z půdy zbavené vegetačního krytu.  
Jeho mikročástice jsou zachyceny v dýchacích cestách, na 
ně se pak vážou těkavé organické látky působící toxic-
ky. Nemoci srdce, astma, alergie - jejich výskyt  je přímo 
úměrný s množstvím výše uvedených škodlivin v lokalitě.
Pomocníkem v boji proti těmto negativním vlivům je 

vnitřní zeleň v obci. Ta  příznivě ovlivňuje kvalitu ovzdu-
ší, zvláště vzrostlé stromy – zachytávají prach a škodli-
viny, zvlhčují vzduch a produkují kyslík. Zajímejte se o 
veřejnou zeleň ve Vašem okolí ! Zda se například nekácí 
zbytečně zdravé stromy a na svém pozemku vysazujte co 
nejvíce zeleně.
Je určitě chybné myslet si, že toxické látky jen tak  „zmizí 
z ovzduší“. Obzvlášť za špatných rozptylových podmínek, 
kdy škodliviny doslova sedí nad zemí jako „deka“, ohro-
žují Vás, Vaši rodinu a sousedy.   Pozor ! Jedovaté plyny 
nevidíte, a proto Vám možná připadá, že riziko je mini-
mální. Není  tomu tak. Mohou pomalu poškozovat vaše 
zdraví a za pár let  vést například až k rakovinným změ-
nám. Spalování odpadu v topeništích je tedy nejen zdraví 
škodlivé, je také nezákonné.
Co můžeme udělat sami ? Usilujme o to přejít na ekolo-
gičtější palivo,  ze spalování uhlí na zemní plyn, někdo 
preferuje  spalování biomasy (dřevo, pelety, štěpka). V 
žádném případě nepalme  rizikové odpadní suroviny. 
Máte-li podezření, že  ve vašem okolí občané plasty a jiné 
materiály neurčené k vytápění používají, snažte se řešit 
pokud možno domluvou a oznamte na obecní úřad.
Ochrana ovzduší na globální i místní úrovni by měla být 
na jednom z předních míst mimo jiné i proto, že atmo-
sféra je plynným obalem Země obepínajícím naši plane-
tu, a co do ní na jednom místě vypustíme, může škodit 
na místě vzdáleném i tisíce kilometrů od místa zdroje 
znečištění. Tím více bychom měli třeba pečovat o čistotu 
ovzduší, a to každý z nás.
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 Rok 2010 uplynul, aniž bychom to nějak zaregistrovali. 
Ale stojí za to se zamyslet, co vše se v čase adventu v naší 
obci dělo.
 Je hezké, že se pohled na tento čas mění a že si lidé uvě-
domují, že je na čase opustit příliš komercionalizovaný 
přístup k nejkrásnějším svátkům roku a vrátit se trošku k 
pokoře a starým zvykům našich předků.
 Dost chalup v naší malé, ale krásné vesnici bylo letos 
vyzdobeno, dost chaloupek se v čase vánočním rozsvítilo. 
Objevily se i betlémy, a to nejen tradičně v kostele, ale i v 
chaloupkách za okny. Jak dokazují fotografie, tak pohled 
na takto vyzdobené okno přitahuje. Dá se použít upra-
vené přísloví, že když dva dělají totéž…, tak výsledek je 
opravdu zajímavý a hezký.

 

Ujala se i nová tradice, a to rozsvěcení vánočního stromu 
v obci. Uvedenou tradici si vzali za své místní chalupáři 
a v roce 2009 se tedy zpívalo poprvé, a to přesně ve 22 

hodin a bylo přijato velice příznivě. Je to taková malá ná-
hrada za půlnoční mši, která se v naší obci nemůže konat 
na štědrý den, protože pan farář má na starosti obcí víc. 
Obě akce se velice líbily a byly přijaty s neobyčejným po-
chopením.
 V loni, v roce 2010, se tedy vánoční strom roz-
svítil po druhé. Věnoval jej spoluobčanům chalupář pan 
Wagner. Tento strom nebyl až tak bezejmenný, nesl jmé-
no Klára. Byl totiž vysazen na zahradě pana Wagnera jako 
malinký semenáček, když se narodila vnučka pana Wag-
nera, Klárka. Tento skoro devíti metrový smrk ozdobil 
na Mikuláše naši obec a Klárka Matýsková tento strom 
sama slavnostně rozsvítila. Na tuto příležitost musely ona 
i smrk počkat více jak 13 roků. A nebylo by tradice, když 
by neproběhlo i Zpívání pod vánočním stromem 2010. 
Účast obyvatel byla překvapující. Bohužel tentokrát velmi 
zklamalo počasí, protože jednotliví účastníci na sebe sko-
ro neviděli pro neskutečně hustou mlhu. Ale zpívalo se s 
chutí.
 Velká účast byla i na slavnosti svatého Mikuláše, která v 
obci probíhá již několik let. Proč slavnost svatého Miku-
láše? Tomuto svatému je totiž zasvěcen zdejší kostel.
 No a když už je řeč o kostelu, tak se pomalu, ale jistě 
tento velmi hezký kostel opravuje a obnovuje. Dokládá to  
fotografie z roku 2010, kdy se na rekonstrukci a opravě 
pokračuje. Patří za to dík nejen státní památkové péči, ale 
hlavně obci Nový Malín, pod kterou naše obec spadá. A 
pokud už jsme u chvály na vedení obce Nový Malín, tak 
nezbývá než vyslovit obrovský dík za realizaci vodovodu 

v naší obci a i za dokončování kompletní kanalizace včet-
ně čistírny odpadních vod. Myslím si, že s touto chválou 
souhlasí nejen chalupáři, ale všichni obyvatelé obce. Přes-
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tože tyto práce jen trošku otravují při vlastní výstavbě, 
tak výsledné pohodlí se opravdu nedá popsat. Asi se ne-
najde ani jeden nespokojený obyvatel Mladoňova.
Ale již dost chvály a nostalgie.

 Je za námi rok 2010 a v obci čas neusnul. 15. ledna se 
uskutečnil velmi úspěšný Myslivecký ples, kdy byl kom-
pletně vyprodaný sál a účastníci odcházeli spokojeni.
 A hned následně 5. února se konal již tradiční Sousedský 
ples, v pořadí už sedmý ročník. Letos za účasti dvou ka-
pel, kdy jedna z kapel přijela zahrát na oslavu 50. naroze-
nin jednoho z hlavních pořadatelů, pana Milana Zábrod-
ského, zvaného místními Michalička. Připojujeme se tím 
ke gratulantům s přáním pevného zdraví a hodně práce 
pro zvelebení obce.

 A na konec jen taková malá hádanka: kde najdete v Mla-
doňově tento svatý obrázek svaté Terezy?

P.S.
A pokud se obyvatelům naší obce vánoční události líbí a 
přijali je za vlastí, tak na konec  jen malá výzva pro všechny. 
Nenechme se zahanbit chalupáři a popřemýšlejme v klidu 
o tom, kdo by mohl pro letošní rok věnovat vánoční strom 
obci a mohl se zapsat tak do seznamu dárců, než obecní 
stříbrný smrček zasazený před bývalou školou doroste ve-

likosti vhodné ke zdobení. Své typy nebo nabídky můžete 
volat nebo osobně předat panu Wagnerovi, Mladoňov (na 
dolině).
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Je tady nový rok a s ním povinnost opět platit povinné poplatky.
Poplatky za popelnice zůstávají ve stejné výši. 250 Kč za osobu s trvalým pobytem v obci. 300 Kč za chalupu pro 
chalupáře.
Poplatky za psy: 120 Kč za jednoho a za každého dalšího 168 Kč. Musí být trvalé bydliště v obci.   
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  Stalo se již na naší škole tradicí, že během školního roku 
zařazujeme do výuky žáků 1. stupně také projektové vy-
učování. Cílem projektového vyučování je vést žáka k 
tvořivosti a samostatnosti, spojit školu s praxí a realitou 
běžného života. Každý rok si zvolíme jiné téma. Náplní 
letošního projektového dne se stali mravenci.
  V tento den 26. 1. 2011 se žáci mohli převléknout za 
mravence nebo za živočichy, se kterými se v přírodě mra-
venci mohou setkat. A tak jste mohli u nás ve škole potkat 
berušky, mravence, motýly, pavouky, ale také třeba posta-
vy z pohádek jako třeba víly. V mnohých třídách zněly 
písně o mravencích. Žáci- čtenáři pracovali především s 

encyklopediemi a naučnými texty, kde se seznamovali se 
základními informacemi o způsobu života těchto jedinců. 
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Tyto informace pak využili 
při volném psaní na téma 
Mravenec. Žáci se také se-
známili s knihami Ondřeje 
Sekory. Sekorovy obráz-
ky doplněné příklady bez 
problémů zvládli žáci ve 
všech třídách. Ti rychlejší 
dokonce připravili mate-
matické úkoly pro své spo-
lužáky. Celodenní aktivity 
byly zakončeny výtvarný-
mi pracemi. V některých 
třídách vnikla mraveniště, 
v jiných žáci namalovali na 
krabice obrázky Ondřeje 

Sekory, v dalších vyrobili mravence, atd.
  Vzhledem k tomu, že mravenci byli u nás ve škole na 
každém kroku, rozhodli jsme se navázat na toto téma 

také u zápisu do 1. třídy.
Letošní zápis nových prvňáčků se konal 10. února 2011. 
Na děti čekaly puzzle s Ferdou Mravencem, dvě velká 
mraveniště a spousta zajímavých úkolů. Budoucí prv-

ňáčci hledali stejné broučky, pomáhali Ferdovi 
zatloukat hřebíky a svazovat trámky na cha-
loupku, počítat a převážet polínka, kreslili pana 
Sekoru a prováděli řadu dalších činností, při 
kterých prokázali, že se již mohou stát školáky. 
S sebou domů si děti odnesly v kufříku oma-
lovánky s úkoly, sestavené našimi učiteli i řadu 
dárků, které pro ně vyrobili žáci školní družiny. 
Věříme, že se dětem i rodičům u nás ve škole 
líbilo.

Do 1. Třídy bylo zapsáno 56 žáků. Rodiče 
jednoho žáka požádali o odklad školní docház-
ky. 
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Jako každoročně jsme se  i letos vypravili s dětmi z 1.stup-
ně naší školy na hory. Lyžáček na Olšance byl pouze pro 
děti ze 3. a 4. tříd a jako vždy se vydařil. Počasí nám přálo, 
sněhu bylo dost a  lyžování jsme si užili jaksepatří. Domů 
se rodičům vrátili zdatní lyžaři, kteří umí jezdit na vleku 

a  mají radost z lyžování. Už teď se těšíme na další rok a 
věříme, že se zase všichni vrátíme domů unavení, vyly-
žovaní, opálení a hlavně opět bez úrazu. Za lyžaře zdraví 
Ludmila Machalová, Jan Rýznar a Jiří Tinka
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Nebe bez mráčku, bílé zasněžené sjezdovky a mraky 
pod námi. Takový pohled se nám nabízel po čtyři dny 
v Hynčicích pod Sušinou na lyžařském kurzu žáků od 
5. do 9. třídy. Vybrali jsme si ideální termín na lyžování. 
Ubytování v chatě u sjezdovek bylo poněkud skromné. 
Starší chata Obchodní akademie Mohelnice nám poskyt-
la střechu nad hlavou po dobu 8 dní ve vícelůžkových 
pokojích bez sociálního zázemí na pokojích. Čtyřicet dětí 
se zdokonalovalo v lyžování na snowboardu a lyžích na 
sjezdovkách všech obtížností. Po výcviku na svazích měly 
děti po osobním volnu program ve společenské místnosti 
někdy pěkně vyuzené.
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V lednu 2011 jsme zavítali do DDM Vila Doris v Šumperku k šachovému turnaji. Osmadvacet hráčů a hráček ode-
hrálo turnaj společně a vítězství v turnaji po velmi pěkné hře získal s převahou Jakub Peňáz s 6,5 body ze 7 partií. 
S odstupem 1,5 bodu na třetím místě v celkovém pořadí skončil Jakub Dus a v kategorii chlapců do 12 let byl hned 
za Jakubem Peňázem na druhém místě. Dařilo se nám i v kategorii chlapců do 10 let. Vítězem kategorie se stal Jakub 
Tomášek před Davidem Vašatou.
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V pondělí 13.12.2010 proběhlo již tradičně na zahradě dolní MŠ ,,ZPÍVÁNÍ POD BOROVÍCÍ‘‘. Za hojné účasti 
rodičů a veřejnosti vystoupily děti s vánočním pásmem a všichni společně jsme si zazpívali koledy. Kouzlo adven-
tu dokreslili andělé, vánoční písně a světla lucerniček, která doprovázela děti na cestě domů.       Kolektiv dolní MŠ
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V úterý 30.11.2010 proběhla v naší Mateřské škole netradiční Mikulášská nadílka - divadelní představení v hlavní 
roli s čertem Péťou, završená překvapením pro všechny děti v podobě mikulášských balíčků plných zdravého ml-
sání.
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  1. září 2010 přivítala děti a jejich rodiče mateř-
ská škola v novém kabátku. Také interiér celé 
budovy zářil pestrými a veselými barvičkami.
  V oddělení Medvídků a Koťátek je zapsáno 56 
dětí, o které se starají 4 kvalifikované učitelky a 
2 provozní pracovnice.
 
 Celý školní rok provází děti kocourek Matyá-
šek a společně s ním se děti učí poznávat svět, 
hrát si, zpívat, kreslit a dělat spoustu jiných za-
jímavých věcí. Během školního roku máme pro 
děti připravenou spoustu aktivit.
  Každý měsíc za dětmi přijíždí divadlo Ludmi-
ly Frištenské s pohádkou. Díky štědrému spon-
zorovi děti absolvovaly léčebnou terapii v solné 
jeskyni a vánoční show s Míšou Růžičkovou. 
V období adventu zavítal mezi děti Mikuláš s 
nadílkou, navštívili jsme místní knihovnu, kde 
měla knihovnice paní M. Krausová pro děti 
připravený program, a účastnili jsme se ad-
ventního zpívání v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie.
 
 Své dovednosti mohou děti uplatnit a rozšířit 
v kroužku keramiky, výtvarné výchovy a ang-
lického jazyka. Předškoláci se účastní výchovně 
vzdělávacích programů na Komíně v Šumper-
ku a od dubna je čeká předplavecký výcvik. K 
dalším nadstandardním činnostem patřil také 
kurz lyžování a bruslení, kterého se děti podle 
zájmu také účastnily.

 Mateřská škola se snaží prohlubovat spolu-
práci s rodiči. Rodiče byli pozváni a účast-
nili se Mikulášské nadílky, adventního zpí-
vání, vánoční show, maškarního karnevalu. 
Připravujeme velikonoční výtvarnou dílnu, 
besídku pro maminky a slavnostní pasová-
ní školáků. Děti se mohou těšit na hledání 
velikonočního zajíčka, školní výlety a ná-
vštěvu 1. třídy ZŠ v Novém Malíně.
  
V současné době pokračuje výstavba 3. od-
dělení a již se všichni těšíme, až přivítáme 
nové děti v krásném prostředí. Následovat 
bude ještě úprava školní zahrady. 
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  V čísle 3/ 1997 šumperského “ Kulturního života“ vyšel 
pro nás poutavý článek s názvem “ Bezejmenný hrad nad 
Novým Malínem“. Jeho autorem je historik Mgr. Draho-
mír Polách pro kterého je naše obec a její okolí nesmír-
ně zajímavým územím. Hledá zde především odpovědi na 
otázky vzniku a vývoje Šumperka. Osídlení zdejších končin 
nepochybně souvisí s německou hornickou kolonizací se-
verní Moravy ve 13. století. Bylo to v době panování krále 
Přemysla Otakara I. /1197 – 1230/ a byl to velice složitý a 
nákladný proces. Panovník udílel povolení, zeměpán nebo 
jiný šlechtic určitou akci naplánoval, majitel se rozhodl, 
které území nebo pozemky dá k dispozici. Organizátor, tzv. 
lokátor musel získat nebo nalákat lidi z německých území, 
přivést je, zajistit ubytování po příchodu sem tak, aby měli 
dostatek potravin, aby přežili první zimu, popřípadě zabez-
pečit soužití s lidmi, kteří už v místě žili. Do našeho kraje 
se dostali osídlenci ze střední části Německa, především z 
Hessenska Durynska. K nám a do nejbližšího okolí zřejmě 
přišli s vlnou vystěhovalců, kteří založili hornická města 
Bruntál na sever od nás a Uničov na jihu, jejichž vznik v roce 
1213 je doložen listinou, kterou o deset let později svým 
podpisem stvrdil teprve šestnáctiletý král Přemysl Otakar 
I. Šumperk ani Frankštát nemají žádnou takovou listinu, 
která by zaznamenala dobu jejich založení, ale jakási ústní 
tradice o době jejich vzniku zde vždy existovala. Například 
naše obec slavila oficiálně 650 let své existence v roce 2000. 
Nejstarší písemnou zmínkou z roku 1350 je úřední záznam 
v zemských deskách v souvislosti s majetkovým převo-
dem na syny Wiskera z Frankštátu. Ale původní obyvatelé 
Frankštátu slavili už 700 let existence své obce a to již v roce 
1922! Do těchto souvislostí zapadá i taková maličkost jako 
je romantická stavbička věže letního slunovratu, všeobec-
ně známá pod názvem “Mohyla“ (článek v MN č. 2/2003). 
Společně s několika dalšími ji postavil na svém pozemku 
Wilhelm Urban, který si tak splnil dávný sen. A jaký sen? 
To by z části mohl objasňovat článek ve zdejším regionál-
ním měsíčníku Unsere Heimat, v jednom letním čísle roku 
1926. Článek je doplněn fotografiemi se záběry z průběhu 
stavby. Mezi textem poměrně dlouhé lyrické oslavné pa-

sáže je jedna krát-
ká věta:…“Práce 
700 let ti leží u 
nohou“… myslí 
se tím vesnice 
Frankštát a celá 
obdělaná krajina, 
tak, jak je vidět z 
v y h l í d k o v é h o 
místa u “Mohyly“.

  Původní osídlení 
okolí Šumperka 
nejpravděpodob-
něji souvisí s do-

lováním především zlata. Někde v jeho blízkosti měl stát i 
hrad s ochranou funkcí při těžbě rud drahých kovů. Udě-
lení “ horního práva “ pro Šumperk v roce 1340 markrabě-
tem moravským (později císařem Karlem IV) by dosvěd-
čovalo, že se zde pod Kamencem netěžila jen málo výnosná 
železná ruda, hnědel. Kde všude se však těžilo zlato, není 
bezpečně doloženo. Ale bylo to zřejmě také v rokli nad 
dnešním Novým Malínem, ve Wallichlochu (Vlašský důl).  
Asi kilometr odtud směrem na jihozápad je další zasypaný 
důl „ Gänserichen Schachte“ (Husarčina šachta), kde se prý 
těžila měděná ruda. Veškeré vytěžené horniny se drtily a 
propíraly přímo v rokli, kde vznikla malá hornická osada 
Mühldörfel 
(Mlýnská víska). Někdy se toto místo nazývalo také Gold-
wascherdörfel  (Víska propírání zlata).
Nad místem, kde stávala vesnička, se vypíná ostroh, kde se 
tyčil nevelký hrad na oválném půdorysu asi 35x15 met-

rů. Místo ve starých 
mapách je označe-
no jako Burgstein 
(Hradní kámen). 
Dnes z něho už nic 
nezbylo, jen základy 
jsou sotva znatelné. 
Avšak zcela zřetelný 
je závěrečný úsek 
příjezdové cesty, kte-
rá končí v místě ně-
kdejší brány. Vydá-
me- li se na opačnou 
stranu, po několika 
minutách sejdeme 
serpentinami do 
Malínské rokle nad 
krmelec, odkud by 
se dalo pokračo-
vat buď dolů do vsi 
nebo vzhůru po 
„Schlossweg“ (Zá-
mecké cestě), která 

kdysi spojovala tento hrad s Rabštejnem, rovněž strážním 
hradem, který chránil těžbu zlata na odvrácené rýmařov-
ské straně.
  Zapomenutý hrad Burgstein měl dříve pravděpodobně 
jiné jméno anebo přesněji je totožný s jinak zvaným hra-
dem. Podle šumperského kronikáře Ganse by to mohl být v 
minulosti několikrát zmiňovaný hrad v blízkosti Šumperka 
zvaný „Alt Goldenstein“ (Starý zlatý kámen) a v sousedství 
zmiňovaný „Alt Golddeck“ (starý zlatý kout) by se ztotož-
ňoval s vesničkou Mühldörfel, která podle lidové tradice 
měla být předchůdcem Frankštátu.
Jak tento hrad asi vypadal , vidíme na vedutě katastrální 
mapy Frankštátského statku z roku 1775. Rytina je zhoto-



�7

vena podle nějaké starší předlohy, z tisku však vyšel zr-
cadlově obrácený obrázek. V popředí je vidět opevněná 
vesnička s kostelem, je to s největší pravděpodobností 
Frankštát. Nad ním na nezalesněném kopci stojí malý 
hrádek se dvěma věžemi a vstupní bránou mezi nimi. 
Hora v pozadí by měla být Kamenný vrch. Pro lepší ori-
entaci a představu nám studentka Kristýna Veselá obrá-
zek překreslila rovněž zrcadlově obráceně, aby lépe od-
povídal skutečnosti při pohledu od západu. 
Tento hrad zpustl a zanikl v době, kdy se přestalo dolovat 
v Malínské rokli. A protože byl blízko nad vsí, byl snadno 
dosažitelným zdrojem kamene, použitého jako stavební 
materiál na základy nových domů vesnice, která se stále 
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V tomto rozhovoru bych chtěla blíže představit oddíl 
Slunovrat, kterému již více jak 17 let věnuje svůj čas 
pan Luboš Složil. V duchu pravdivého rčení kdo si hra-
je, nezlobí, nenápadným způsobem vštěpuje postoje 
pravého kamarádství a spolupráce desítkám malín-
ských dětí – možno napsat občanů, protože mnozí z 
nich jsou již dnes dospělí.

1. Dobrý den, pane Složile, mohl byste nám předsta-
vit Váš oddíl Slunovrat – jakou má tradici, kolik jej 
navštěvuje dětí, kdo s nimi pracuje, kdy probíhají 
schůzky?

Tradice našeho oddílu sahá přibližně do roku 1993. V té 
době jsme již navázali na oddíl Poštolky a mladoňovský 
oddíl Orion. Pokud se týká počtu dětí – někdy bylo líp 
a někdy hůř, vždy je důležitá skupina dětí, která ostatní 
táhne. Dnes jich máme přibližně 16, které chodí pravidel-
ně, několik se účastní jen občas. S přípravou programu a 
vedením mi pomáhají dva instruktoři, Zbyněk a Tomáš, 
vyrostli zde a práce s dětmi je baví, při přípravě táborů a 
větších akcí přidají ruku k dílu i další  bývalé členky, dnes 
již studentky VŠ.

2. Navazuje Slunovrat na tradici Pionýra, kterého 
mnozí z nás s větší či menší chutí navštěvovali? Má 

dnes Váš oddíl nějakou jednotící myšlenku, podle 
které se snažíte děti vychovávat?

Tato mládežnická organizace Pionýr má dvacetiletou 
tradici a na tradici pionýrů s rudými šátky nenavazuje. 
Máme centrální organizaci – náš oddíl patří k šumper-
ským pionýrům. Využíváme zázemí velké mládežnické 
organizace: časopisy, inspirace, nápady na hry, pojištění, 
registrace, kontakty na podobné organizace v jiných ze-
mích. Jednotící myšlenka - jako děti jsme rádi běhali po 
místních kopcích a bavili se,  snad z této potřeby dětí ba-
vit se vyrostla i tato setkávání.

3. V minulém čísle časopisu jsme byli informová-
ni o tom, že dva Vaši členové se účastnili meziná-
rodního tábora. Chtěla bych se zeptat, jak probíhají 
Vaše běžná setkání a „všední“ aktivity a co naopak 
patří k nevšedním, k „třešničkám na dortu“, na kte-
ré se děti i vedoucí delší dobu těší, ale které také 
potřebují větší přípravu... 

O mezinárodních výměnných táborech jsme psali v mi-
nulých novinách, Zbyněk a Pavla se účastnili pobytu v 
Rakousku. Nottingham – ten zase mají navštívit letos 
v červnu Tomáš se Zbyňkem a možná dvě menší děti, 
jedná se o mezinárodní spolupráci mládežnických orga-

rozrůstala kolem potoka dolů, západním směrem.
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nizací podobného zaměření. Běžná setkání: v klubovně 
nyní v zimě hrajeme převážně  kolektivní hry, ale často 
chodíme také ven, v zimě má  tradici  krmení zvířátek, 
zdobení stromečku venku o Vánocích, loni jsme vařili v 
kotlících guláš, letos zase dětský punč na zahřátí v mrazu. 
Od jara do podzimu hrajeme i venkovní hry: na poldrech 
je dobrý prostor pro  baseball, dále využíváme  hřiště u 
školy, pozemek u chovatelů.  Tak dvakrát ročně  chodíme 
na vícedenní výpravy – často do Mladoňova a okolí, tam 
spíme v chatě nebo pod stany. 
Naší třešničkou na dortu je každoroční tábor – spíše mu 
říkáme soustředění.  Pět let jsme s dětmi jezdili do Žáro-
vé, vystavět táborovou základnu však bylo časově velmi 
náročné. Nyní jezdíme na puťáky v okolí Hranic a odtam-
tud podnikáme výlety do Beskyd, zmínil bych například 
Ivančenu pod Lysou horou, kde leží kámen nejen  z Mě-
síce od Armstronga, ale  i z mohyly v Novém Malíně. Na 
soustředění jede kolem 16 dětí, vedoucí, kuchařky, zdra-
votnice. Letos chceme na Hukvaldy. 
Prozradit můžu náměty táborových her z minulých let: 
S tebou mě baví svět, Putování časem, letošní je samo-
zřejmě ještě tajemstvím.

4. Jaká se vám zdá současná mládež, uveďte plusy, 
které nejčastěji vnímáte i to, na čem by podle Vás 
mladí měli pracovat, s čím zabojovat.

Je to věc rodičů a nás dospělých, jaké budou děti. Malín 
se stává anonymní, lidé se málo znají a to se projevuje i 
vzhledem k dětem. Rozvoj – ano, do určité míry, ale po-
kud ho bude moc, obec ztrácí identitu. Lidé se málo znají. 
S dětmi by se mělo pracovat už odmala, později se to těž-
ko dohání. Bylo by zapotřebí nabízet ještě více mimoškol-
ních kroužků. Ale málokdo to chce dělat, dávat svůj čas, 
pro většinu lidí čas jsou peníze. 
Tady je odměnou, že to děcka baví, že dají přednost spo-
lečné akci před něčím lákavým, že se k člověku hlásí i po 
letech a že člověk vidí, že jim dal něco do života. 

5. Setkáváme se v pěkné nově zařízené místnosti v 
budově Malínské provozní, co byste pro svou čin-

nost v naší obci potřebovali, jak by vám mohla obec 
pomáhat, využíváte například grantová řízení?

Děkujeme za klubovnu. Je to určitě super, bez klubov-
ny to je neštěstí. Se schůzkami jsme začali u nás doma, 
vystřídali jsme místnost na obci, prostory u chovatelů a 
tady je to teď hodně praktické a pohodlné. S pomocí obce 
jsme pořídili stany pro 20 osob, balóny, kotlíky pro ven-
kovní vaření, letos máme v plánu hru lakros. Lakros je 
stará indiánská hra s hůlkami opatřenými síťkou a může-
te ji zahlédnout ve filmu Poslední Mohykán. 
Věřím, že tahle hra bude zase něco nového a že bude děc-
ka bavit. Tuto podporu tedy určitě s díky vítáme a rádi 
využíváme.

6. Myslíte, že byste mohli přidat nápady a energii 
na zorganizování veřejné akce pro všechny malín-
ské děti například ve spolupráci s nějakými dalšími 
kroužky či organizacemi?

Jednu takovou akci bychom chtěli zorganizovat. Měla by 
se odehrávat v Mladoňově – protože v Malíně  se nám 
pro ni  nezdá vhodný prostor, není blízko do lesa,  už je 
to problém. Ale bude rozhodně i pro Malíňáky. Hlavní 
námět ještě neprozradím. 

7. Mohli byste v současné době mezi sebe přijmout 
i nějaké další děti a v jakém věku? 

Děti se obměňují, deváťáci třeba odejdou nebo začnou 
dělat instruktory, kdyby se někdo chtěl kontaktovat, tak 
může. Přijde i více dětí,  ale ne každému vyhovuje pro-
gram, určitá kázeň, spolupráce s ostatními, ne každý u 
nás vydrží. Převaha dětí je od starousedlíků, ale začínají 
chodit i z přistěhovaných rodin. Schůzky bývají v pátek 
16.00 – 17.30 v klubovně  v budově Malínské provozní.

8. Kde berete motivaci pro svoji práci s mládeží. 
Daří se vám děti zaujmout? A máte chuť vytrvat?

Děti se i po čase k nám hlásí, starší přijdou pomoct, jsou 
rádi, že jsou s námi. A chuť vytrvat – ještě jo – aspoň do-
kud nebudu mít nástupce. Vše je časově velmi náročné, 
kdybych přestal, tak bych se už nerozjel....
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Poslední akcí, kterou jsme ukončili rok 2010, byla v lis-
topadu Čertovská merenda. Tuto akci pro naše nejmenší 
opět připravila a provázela jí naše specialistka na akce 
tohoto druhu, paní Ludmila Hýb-
lová. Pro všechny návštěvníky byly 
nachystány různé soutěže, do něko-
lika z nich byly zapojeni s dětmi i 
rodiče. O zvukovou kulisu během 
soutěží, i mimo ně, se staral pan Ra-
dek Neoral, kterému za to patří náš 
veliký dík.     
Letošní rok jsme, jak se již stalo tra-
dicí, zahájili výroční valnou hroma-
dou sboru. Starosta sboru Jiří Hýbl 
přednesl Zprávu o činnosti sboru v roce 2010, vedoucí 
mládeže Lukáš Bernert Zprávu o činnosti mládeže v roce 
2010 a revizor sboru Jiří Stuchlý Revizní zprávu za rok 
2010. Poté došlo ke slavnostnějšímu okamžiku, naše tři 
členky Denisa Krobotová, Věra Ostravská a Drahomíra 
Šrotová obdržely Medaili za zásluhy. Na závěr byli zvo-
leni zástupci našeho sboru na valnou hromadu okrsku 
a okresu.       
 Další tradiční akcí, kterou náš sbor pořádal, byl únorový 
Hasičský ples, letos opět s kapelou Duo z Uničova. Na 
návštěvnost si letos opravdu nemůžeme stěžovat. O zá-
bavu se postaraly i postřelmovské mažoretky Hvězdičky, 
jejichž vystoupení bylo oceněno velkým potleskem. Den 
poté obsadili malínskou sokolovnu lupiči a loupežníci. 
Pořádali jsme totiž pro naše nejmenší Loupežnický bál. 

Jak již název napovídá, hrály se hry inspirované slavný-
mi loupežníky a prostor mezi těmito soutěžemi vyplnily 
písničky z pohádek a příběhů z loupežnickou tématikou, 
které dětem hrál opět Radek Neoral. Na závěr byly vy-
brány a oceněny nejlepší masky, ale sladkou odměnu si 
odnesli opravdu všichni.      
Naši mládežníci také nezahálejí. Loňskou poslední sou-

těží bylo 3. kolo Ligy mladých hasičů, štafeta 8x50m v 
Klopině, které se zúčastnilo celkem 14 družstev mladší 
a 20 družstev starší kategorie. Naše družstvo mladších 

soutěž dokončilo na celkovém 
čtvrtém místě, bohužel druž-
stvo starších doplatilo na ab-
senci svých členů, takže jsme 
místo nich v této kategorii no-
minovali ty nejlepší z mladší 
kategorie. Toto družstvo se sa-
mozřejmě nemohlo rovnat se 
staršími závodníky, a tak obsa-
dilo až celkové 16. místo. Prv-
ní letošní soutěží bylo 4. kolo 

Ligy, dovednostní štafeta v Hrabišíně. Družstvo mladších 
obsadilo v této specialitě našeho okresu celkové 5. místo, 
družstvu starších se tato soutěž bohužel nepovedla a ob-
sadilo celkové 15. místo.
  Výjezdová jednotka byla v roce 2010 povolána  celkem k 
18 mimořádným událostem. Nejvíce, celkem 11, bylo po-
žárů. Zasahovali jsme v obci také u 2 dopravních nehod 
a v 5 případech byla naše jednotka odvolána zpět na zá-
kladnu nebo nevyjížděla. V prosinci naše jednotka zasa-
hovala u požáru vietnamského obchodu ve Slovanském 
domě na Hlavní třídě v Šumperku a u požáru stodoly v 
Hraběšicích. Letos jsme vyjížděli již ke třem požárům, v 
lednu jsme se podíleli na likvidaci požáru skladovacích 
prostor v tiskárně na Žerotínově ulici v Šumperku. V 
únoru, v rozmezí tří dnů, jsme zasahovali u požárů zá-
mečnické dílny na Příčné ulici a bytu ve 3. patře panelo-
vého domu na ulici Šumavská v Šumperku.
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Než jsem stačila za rozhovor  poděkovat, pan Složil 
ještě skromně  prohlásil, že „bezva děcka“ jsou záslu-
hou kolektivu, ne vedoucích, končila schůzka, kterou 
během chvíle našeho povídání  vedli chlapci instrukto-
ři. Kolem dveří prošlo asi dvacet dětských rozzářených 
tváří.“...tak ahoj, ahoj příští týden...“ A pro případ, že 

by vám, milí čtenáři, ještě do jara byla zima, přikládá-
me recept na pionýrský punč: rozděláme oheň, posta-
víme kotlík, uvaříme vodu, přidáme čaj, džus, nakrá-
jené mandarinky, pomeranče i další ovoce, rumovou 
tresť, cukr. Dobrou chuť.
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  Oddíl kopané TJ Sokol Nový Malín zve všechny fanouš-
ky kopané i dobrého občerstvení na první jarní soutěžní 
utkání 1. B. třídy Olomouckého kraje. Jarní sezonu za-
hajujeme 2. dubna 2011 v 16,00 hod. na domácím hřišti 
derby s Hrabišínem.  
  Máte-li zájem o informace a aktuality oddílu kopané v 
Novém Malíně, podívejte se na http://tjnovymalin.web-
node.cz/

  Na jaře tomu bude již rok, co se zrodil nápad zapojit se 
do projektu Adopce na dálku – Haiti. Podporovaná dí-
venka se jmenuje Cherley – postupně se mezi námi vžívá 
počeštěná forma jejího jména – Šerlinka a je žákyní 1. 
třídy školy St. Joseph ve větším haitském městě Gonaives. 
Spolu s ní navštěvuje tuto školu dalších 150 dětí, o jejichž 
vzdělání je postaráno prostřednictvím Arcidiecézní cha-
rity Olomouc (ACHO). Zapečetěná kasička pro Šerlinku 
střídá dvě místa pobytu, putuje mezi farností a knihov-
nou, společnými silami takto vybíráme a odesíláme čty-
řikrát do roka 1625 Kč. Ptáte se, zda tyto peníze dojdou 
na místo a zda z nich dítě takzvaně něco uvidí? Využití 
finančních prostředků přímo na Haiti koordinují vždy 
1 – 2 pracovníci charity, učí místní lidi s penězi naklá-
dat, nakupovat, investovat, pracovat, učí je samostatnosti 
a zodpovědnosti. Za tento systém práce sklízí ACHO i 
na mezinárodní úrovni pochvaly, neboť pouze finanční 
pomoc na Haiti posílat a nekontrolovat znamená velké 
riziko zneužití peněz. Sami jsme v kontaktu se slečnou 
Klimkovou, koordinátorkou projektu, která  osobně na 
Haiti v loňském roce šest měsíců pobývala.
  V tamní zemi  neexistuje žádný státní systém podpo-
ry školství. Poskytuje-li škola z našich příspěvků dítěti 
vzdělání, oděv, pomůcky, obědy – byť vše na naše poměry 

skromné, je to určitě smysluplné využití těchto 540 Kč 
měsíčně, rodiny těchto dětí ani na takové školné nemají. 
O Vánocích jsme z charity dostali poděkování a omluvný 
dopis, že v důsledku řešení potíží při epidemii cholery 
nejsou schopni zajistit osobní vánoční přání od všech 
dětí, ale poslali nám 16 fotografií ze školy, kterou Šérlinka 

,.D�D navštěvuje. Tyto fotografie můžete shlédnout v knihovně 
nebo na nástěnce v předsíni kostela. Je z nich patrné, že 
ve škole jsou různá oddělení – mateřská škola, základní a 
oddělení pro hendikepované děti. Když tyto snímky po-
rovnáte s jinými záběry z Haiti, můžete nabýt  dojmu, že 
ve škole st. Joseph žijí v oáze klidu a bezpečí. 
  A jak jsme na tom s prostředky pro Šerlinku? Vánoční 
sbírka vynesla 1860 Kč a díky pouti máme něco naspoře-
no, proto jsme se rozhodli poslat mimořádný sponzorský 
dar 2000Kč pro Šérlinku a její třídu. Je to něco jako opož-
děný vánoční dárek. Děkujeme všem, kteří přispěli, v akci 
budeme určitě pokračovat, vždyť děvčátko má ještě kus 
cesty za vzděláním před sebou. Nově budete také moci 
drobnou částkou přispět do kasičky v samoobsluze Hruš-
ka. Ještě jednou za Cherley děkují Renata Schubertová a 
Mirka Krausová.

#��	�������
�� 	��=��E
�������������=����	
��

Tříkrálová sbírka, která se uskutečnila v Novém Malíně  již 
po šesté.  Opět se setkala s velkým ohlasem. U nás v obci 
se vykoledovalo 37 760,-Kč, což je víc než v loňském roce 
(28 684,-Kč).    
Chtěla bych poděkovat všem, kteří koledníkům přispěli 
do zapečetěných pokladniček. Odhadovala jsem, že letos 
poznamenáme po dlouhé době již pokles, ale opak byl 
pravdou. Ukázalo se, že i přes některé krize dnešní doby 
jsou lidé stále štědří, solidární a nejsou k pomoci druhým 
lhostejní.
Sbírka je určena pro pomoc nemocným, handicapovaným, 
seniorům, matkám s dětmi v tísni, na rozšíření a obnovu 
rehabilitačních a kompenzačních pomůcek, na podporu 
Centra pro Rodinu v Šumperku, na přímou pomoc (např. 
Haiti) a na další sociální potřebné věcí.

A teď trochu čísel
2006 - 4 skupinky    12 505,50Kč
2007 - 5sk                12 449,50Kč
2008 - 8sk                21 364,50Kč
2009 - 9sk                31 494,-Kč
2010 - 7sk                28 684,-Kč
2011 - 11sk              37 760,-Kč 

Poděkování patří dětem, kterých opravdu letos bylo víc 
jak dost - 32 kousků. Myslím, že mají jednou pěknou 
vzpomínku. A co se týče počasí, musím říct, každý rok je 
něco buď chumelenice, nebo prší, nebo břečka. Zkrátka 
zima se vším všudy.   
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Tiskne Tiskárna v Novém Malíně
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